
Rick Warren: Písmo změnilo můj názor na
ženy ve službě

Ženy ve službě

Písmo změnilo můj názor na ženy ve službě,
říká Rick Warren

Velké poslání je jedním z několika biblických důvodů, proč Rick Warren věří, že ženy jsou
Bohem povolány k vedení v církvi, řekl to Russellovi Mooreovi v podcastu z 8. března.

Warren, nedávno penzionovaný kazatel baptistického megasboru Saddleback Church v jižní
Kalifornii, se objevil v „ The Russell Moore Show “ s Moorem, bývalým jižním baptistou, který nyní
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slouží jako šéfredaktor Christianity Today. 

V únoru výkonný výbor Southern Baptist Convention hlasoval pro vyloučení sboru Saddleback
Church – největšího sboru této denominace – protože ordinoval tři ženy do kazatelské služby a nyní
mají mezi rotujícími učiteli jednu ženu. 

Proti tomuto rozhodnutí by se bylo možné odvolat na výročním zasedání SBC v červnu a Warren řekl,
že se pravděpodobně odvolá.

Moore byl vytlačen z čela komise SBC pro etiku a náboženskou svobodu v SBC krajně pravicovými
kritiky, kteří obvinili tohoto konzervativního teologa z toho, že je „probuzený“ a příliš tvrdý na
bývalého amerického prezidenta Donalda Trumpa.

Rick Warren oslovuje delegáty na výročním sjezdu SBC. (Foto s laskavým svolením The Baptist
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Paper)

Warren vtipkoval, že je „připravený připojit se k bývalé podpůrné skupině jižních baptistů s Beth
Mooreovou, s Russellem Mooreem a několika dalšími“. Učitelka Bible Beth Moore, která nemá
žádnou příbuznost s Russellem Mooreem, také před dvěma lety opustila SBC a konzervativci ji
kritizovali za to, že „káže“, a nejen „učí“.

Moore řekl, že byl „tak trochu zaskočen“ touto akcí výkonného výboru “protože bych si myslel, že při
všech těch krizích týkajících se zacházení se ženami a sexuálního zneužívání v SBC, že říkat, že
církev dává ženám příliš mnoho, opravdu není problém v SBC, jak to vidím já. A nemohl jsem uvěřit
tomu, že to udělali”.

Warren odpověděl: „Není náhodou, že tytéž hlasy, které říkaly, že nemůžeme chránit ženy před
zneužíváním kvůli autonomii místního sboru, jsou tytéž hlasy, které říkají, ale můžeme jim zabránit,
aby byly nazývány kazatelkami. … Na autonomii záleží pouze tehdy, pokud je to pro vás výhodné.“

Říkat, že SBC nemůže řešit sexuální zneužívání, ale může monitorovat tituly dané sborovým
zaměstnancům, je „nesmysl,“ řekl.

Baptistická víra a poselství

Moore se zeptal Warrena na doktrinální prohlášení SBC, Baptist Faith and Message, které říká, že
úřad kazatele mají zastávat „muži kvalifikovaní podle Písma“.

„Toto není boj mezi liberály a konzervativci.
Všichni liberálové odešli už dávno.“

Warren odpověděl lekcí z dějepisu: „Jižní baptisté byli vždy proti vyznání víry. Vyrůstal jsem s frází:
‘Nemáme žádné vyznání kromě Krista, nemáme žádnou knihu kromě Bible.’ 

Toto není boj mezi liberály a konzervativci. Všichni liberálové už dávno odešli. Každý v SBC věří v
neomylnost Písma. Nyní mluvíme o rozdílech ve výkladu. 

Tyto konkrétní pasáže z Tita, Timotea a Korinťanům mají stovky, doslova stovky výkladů. Měli
bychom být schopni vylučovat lidi kvůli hříchu, rasismu, sexuálnímu zneužívání, jiným sexuálním
hříchům a takovým věcem.”

Warren nabídl falešný dotaz: „Myslíš, počkejte chvíli, můžeme se neshodnout na odčinění. Ve
volbách se můžeme neshodnout. A můžeme nesouhlasit ohledně dispenzacionalismu. Ohledně
druhého příchodu můžeme nesouhlasit. Můžeme se neshodnout na povaze hříchu. Ale nemůžeme se
shodnout na tom, jak pojmenujete své zaměstnance?”

Warren položil posměšný dotaz: “Počkejte, myslíte, že se můžeme neshodnout na vykoupení. Ve
volbách se můžeme neshodnout.  A můžeme nesouhlasit s dispenzacionalismem. Můžeme se
neshodnout na druhém příchodu. Můžeme se neshodnout na podstatě hříchu. Ale nemůžeme se
neshodnout na tom, jak pojmenujete své zaměstnance?”
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Russell Moore

Později Warren řekl: „V Baptist Faith and Message se říká, že to není pro nikoho závazné. V
preambuli stojí: Toto není závazné pro žádný sbor.

Novodobí fundamentalisté SBC „přeměňují přiznání ve vyznání,“ řekl Warren. “A vyzbrojujeme
to.” Zahajujeme inkvizici. A pokud to nyní zapadne, každý pastor může každý týden vstát a říct: ‘Chci
vykopnout tu církev, protože nesouhlasí s dispenzacionalismem.’ Měli bychom vykopnout církve za
hřích. Měli bychom vykopnout církve, které poškozují svědectví úmluvy. To nepoškozuje svědectví
nikoho.”

Novodobí fundamentalisté v SBC „přeměňují vyznání v krédo“ , řekl Warren. “A my ho vyzbrojujeme.
Zahajujeme inkvizici. A pokud to nyní zspadne, může kterýkoli kazatel každý týden vstát a říci: ‘Chci
tenhle sbor vyloučit, protože nesouhlasí s dispensacionalismem’.

Měli bychom vylučovat sbory za hřích. Měli bychom vylučovat sbory, které poškozují svědectví
konventu. Tohle nepoškozuje svědectví nikoho.”

I když takzvaní „liberálové“ opustili SBC před více než dvěma desetiletími, „je to stejná stará bitva,
která v SBC probíhá již sto let mezi konzervativními baptisty a fundamentálními baptisty,“ prohlásil
Warren. 

„Nyní je ‘fundamentalismus’ slovo, které se změnilo. Před sto lety bych se nazval fundamentalistou,
protože ve dvacátých letech to znamenalo, že zastáváte historické doktríny církve, Kristovo usmíření
krví, autoritu Písma, všechny základní základní doktríny evangelikálního protestantismu.

“Ale to slovo se změnilo, protože nyní máme fundamentalistické muslimy, fundamentalistické
buddhisty.” Máme fundamentalistické ateisty, máme fundamentalistické komunisty, máme
fundamentalisty, kteří jsou sekularisté. Dnes fundamentalista znamená, že jste přestali
poslouchat. Znamená to, že jsi přestal naslouchat.”

„Konzervativní baptista věří v neomylnost Písma; fundamentalistický baptista věří v
neomylnost jejich výkladu.

Prohlásil: „Věřím v neomylnost Písma, nevěřím v neomylnost vašeho výkladu, ani mého
výkladu. Proto musím říct, že se mohu mýlit. Musíme přistupovat k Písmu pokorně a říkat: ,Mohu se
mýlit.’ 

Nikdy neuslyšíte fundamentalistu říkat: ‘Mohu se mýlit.’ Konzervativní baptista věří v neomylnost
Písma; fundamentalistický baptista věří v neomylnost svého výkladu. To je velký rozdíl.“



Rick Warren

Změnil pohled na ženy

K otázce žen ve službě Warren řekl, že chápe kritiky sboru Saddleback, protože zastával stejný názor
jako oni.

„Až před třemi lety jsem věřil stejně jako oni. A vlastně jsem se musel změnit kvůli Písmu. Kultura
mě v tomto ohledu nemohla změnit. Anekdoty mě nemohly změnit nad rámec tohoto problému. Tlak
ostatních lidí by mě v této otázce nezměnil.“

Během pandemie, řekl, provedl rozsáhlou studii Velkého poslání a církevních dějin. Chtěl vědět, proč
církev rostla nejrychleji za prvních 300 let.

„Ze 120 lidí v horní místnosti o velikonočním ránu jsme se za 300 let stali oficiálním náboženstvím
Římské říše,“ poznamenal Warren. “Církev během prvních 300 let rostla asi o 50 % za jedno
desetiletí.”

Raná církev „neměla žádné kazatelny“ a neměla ponětí o tom, „že jednou jeden chlap bude stát za
kazatelnou a kázat,“ pokračoval. “Nebylo uctívání Nového zákona.” Pavel říká, že každý má píseň,
každý má Písmo, každý má učení. Bylo to v domě a všichni to sdíleli.”

Tato studie „způsobila, že jsem změnil svůj pohled na ženy,“ řekl Warren. “Nic jiného to nemohlo
dokázat.”

Velké poslání je pro všechny

Nastínil biblický základ pro ženy ve vedení církve počínaje Velkým posláním. Baptisté „prohlašují, že
věříme, že Velké poslání je pro každého, muži i ženy mají naplnit Velké poslání. 

No, ale ne tak úplně tomu nevěříte, i když nám to říká, že ve Velkém poslání jsou čtyři slovesa:
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Jděte, získávejte učedníky, křtěte a učte. Ženy mají jít. Ženy mají činit učedníky. Ženy mají
křtít. A ženy mají učit, nejen muži.“

Saddleback již uznal tuto pravdu, jak to dokládá jeho křestní praxe, řekl, a „Saddleback pokřtil více
lidí než kterýkoli sbor v americké historii – 57 000 dospělých křtů za 43 let.

“Saddleback pokřtil více lidí než kterákoli církev v americké historii – 57 000 dospělých
křtů za 43 let.”

“Proč? Protože v našem sboru, když je získáš pro Krista, můžeš je pokřtít. Takže pokud chce
matka pokřtít své dítě nebo manželka chce pokřtít svého manžela, kterého přivedla ke
Kristu, může kdokoli pokřtít kohokoli. … Je to osvobození, emancipace každého člena jako
kazatele.“

K těmto čtyřem slovesům ve Velkém poslání: „Nemůžete říci, no, první dvě jsou pro muže a
ženy. Poslední dvě jsou pouze pro muže. Nebo možná jen pro ordinované muže.“

Pokračoval: „Kdo pověřil ženy, aby učily? Ježíš. „Je mi dána veškerá pravomoc. Proto učte. Je mi
dána veškerá autorita. Proto křtěte.’“

“Musel jsem činit pokání, když jsem se skutečně podíval na Velké poslání,” řekl
Warren. “Musel jsem říct, že to není jen pro ordinované muže, je to pro všechny.”

Letnice

Druhá věc, která změnila Warrenův názor, byla biblická zpráva o Dni letnic.

„Víme, že toho dne o Letnicích byly ve večeřadle ženy. Víme, že ženy byly naplněny Duchem
svatým,“ řekl. „Víme, že ženy kázaly v jazycích, které ostatní lidé neslyšeli, smíšenému publiku. …
Nebyli to jen muži. Ženy kázaly na den Letnic.

„Jak to víme? Protože Petr cítil povinnost to vysvětlit. A tak ve Skutcích, kapitole 2, verši 17 a 18,
říká: „Hej lidi, tihle lidé nejsou opilí. To, co vidíš, předpověděl Joel. Mělo se to stát.“ A vysvětluje,
proč teď vidíte ženy kázat hned první den v církvi. Vysvětlí to a říká, že to je to, co Joel
předpověděl. … Petr říká, v posledních dnech vyleji svého Ducha na každé tělo. Každé tělo. Vaši
synové a dcery budou prorokovat.”

Od letnic „v církvi může každý sloužit,“ řekl. „Každý může kázat. Každý může prorokovat. A lidé,
kterým se to nelíbí, tento verš ignorují. John MacArthur tento verš ani nečte. Prostě ho přeskočí.”

Vzkříšení

Třetí věc, která změnila jeho názor, řekl Warren, je „úplně první kázání, úplně první křesťanské
kázání, poselství evangelia dobré zprávy o vzkříšení. Ježíš si vybral ženu, aby to doručila
mužům. Nechal Marii Magdalenu, aby to řekla učedníkům. Teď to zjevně nebyla nehoda. Bylo to
záměrné, je to úplně nový svět, zlato. Nyní posílá ženu, aby to řekla apoštolům.”

Moore se zeptal Warrena, zda by nyní podpořil muže i ženy sloužící jako starší nebo starší kazatele
nebo v jakékoli jiné roli v církvi.



„Církev 2000 let diskutovala o roli žen v kultuře. Ale dělat z toho lakmusový papírek pro
to, zda jste baptista nebo ne, je nesmysl.“

“Chtěl bych, chtěl bych, chtěl bych, ale řekl bych toto: … Toto je můj výklad.” Musím s pokorou říct,
že mi nevadí, když se mnou nesouhlasíte. Církev 2000 let debatuje o roli žen v kultuře. Ale dělat z
toho lakmusový papírek pro to, zda jste baptista nebo ne, je nesmysl.“

Postavit se za ostatní

V otázce baptistických žen ve službě je také rasový prvek, řekl Warren.

„Po stovky let černošské baptistické sbory ordinovaly ženy jako biskupky, jako kazatelky, jako
prorokyně, jako apoštolky, jako starší, jako diakonky. Pokud je to pravda, SBC drží ceduli s nápisem:
‘Všechny černošské sbory vypadněte – hledejte jinde’.“

Warren řekl, že už dostal 300 dopisů, které mi „napsali vyděšení kazatelé a řekli: ‚Pokud zjistí, že
jsme v našem sboru ordinovali ženy, budeme také ze SBC vyhozeni?’ A jsou k smrti vyděšení.”

Warren řekl, že bojuje za ty kazatele a sbory. “Kdyby všechno, co bolelo, byl Saddleback, prostě bych
od toho odešel. Ale… Obávám se, a nyní jsme přesvědčen, že nikdy nesplníme Velké poslání, když
polovina církve bude sedět na lavičce. 

Věřím, že Velké poslání bylo dáno každému. Každý má jít, každý má činit učedníky, každý má křtít a
každý má učit. To říká Velké poslání. A Ježíš k tomu zmocnil muže a ženy.”

Z těchto důvodů Warren řekl, že pravděpodobně neodejde z boje se svými kritiky na výročním
zasedání SBC v červnu.

„V hloubi srdce od toho chci odejít. Nechceš být tam, kde tě nechtějí. … Myslím, že je to sobecká
věc. Myslím, že se musím zastat kazatelů, kteří jsou k smrti vyděšeni touto inkvizicí. A myslím, že se
musím zastat milionů zbožných jižních baptistických žen, jejichž dary a vůdčí schopnosti jsou
mařeny.“

MARK WINGFIELD

Baptist News Global

Mark Wingfield
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Mark Wingfield 

Mark Wingfield slouží jako výkonný ředitel a vydavatel Baptist News Global. Je autorem nově
vydané knihy Honestly: Telling the Truth About the Bible and Ourselves.
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Můžete také navštívit naši facebookovou stránku Baptisté – Síť víry nebo facebookovou
skupinu Zpravodaj Baptisté – Síť víry
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